
Komisja Finansów Publicznych 

29 sierpnia 2023 r. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Godzina 16:00. Witam Państwa serdecznie. Tak trochę dzisiaj inaczej. Cieszę się, że mogę was 

zobaczyć. Witam Państwa na Komisji Finansów Publicznych w dniu  29 sierpnia 2023 roku. Otwieram 

posiedzenie. Na początku chciałem przywitać Pana Prezydenta Igora Śmietańskiego, szanowne grono 

Państwa Radnych, Naczelników i Dyrektorów Wydziałów oraz szanownych gości, którzy dzisiaj są z 

nami. Przechodząc do punktu 2, bardzo proszę Państwa Radnych o przyjęcie porządku obrad na 

dzisiejsze posiedzenie komisji Finansów. Czy ktoś jest przeciwko, czy ktoś się wstrzymał od głosu? 

Jednogłośnie za. Dziękuję. Przechodzimy do punktu 3. Jest to przyjęcie protokołu z posiedzenia Komisji 

Finansów Publicznych z dnia 20 czerwca 2023 roku i tu ponownie państwa radnych proszę o 

przegłosowanie tego, przyjęcia protokołu. Czy ktoś jest przeciw? Czy ktoś się wstrzymał? Pan Józef 

przeciw?  

 

Radny Józef Twardzik 

Nie. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Czy ktoś się wstrzymuje od głosu? Jednogłośnie za. Dziękuję ślicznie. Przechodzę do punktu 4. Mamy 

tu działalność i finanse Muzeum Miejskiego w Tychach. Otrzymaliście Państwo na tablety sprawozdanie 

od Pani Dyrektor. Pani Dyrektor dzisiaj jest z nami, tak że więc otwieram dyskusję. Jeżeli macie Państwo 

Radni jakieś pytania, to myślę, że tu Pani Dyrektor jest do dyspozycji. Dziękuję. Pytań nie ma. Tak że 

bardzo dziękuję. Przechodzimy w takim razie dalej. Jest to punkt 5. Zaopiniowanie projektu uchwały w 

sprawie zmiany uchwały numer  XV/299/20  Rady Miasta Tychy z dnia 27 lutego 2020 roku  w sprawie 

zaciągnięcia pożyczki z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w 

Katowicach na realizację programu ograniczenia niskiej emisji dla miasta Tychy, jest to etap V. Proszę, 

pan Naczelnik. 

 

Naczelnik Wydziału Budżetu Sławomir Mrugała 

Szanowni Państwo, w przedłożonym projekcie wydłużono okres spłaty pożyczki o jeden rok z roku 2026 

na 2027. Wynika to ze zmiany zasad umarzania pożyczek, ze zmiany zasad Wojewódzkiego Funduszu 

Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Katowicach. Wcześniej o umorzenie pożyczki można było 

wystąpić. Jeden z warunków  wystąpienia o umorzenie było spłacenie połowy zaciągniętej pożyczki. 

Teraz doszedł jeszcze jeden warunek związany z zakończeniem trwałości projektu finansowanego z 

pożyczki. W związku z tym, że jest to okres 5-letni, kończy się on dopiero 30 listopada 2026 roku a 

zatem, żeby móc wystąpić z wnioskiem, uzyskać pozytywną opinię o umorzeniu musimy wydłużyć 

spłatę o jeden rok. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Dziękuję, otwieram dyskusję. Zgłoszeń nie widzę. Przechodzimy do zaopiniowania projektu uchwały. 

Kto z Państwa Radnych jest przeciw? Czy ktoś się wstrzymuje od głosu? Jednogłośnie za. Dziękuję. 

Przechodzimy do punktu 6. Jest to zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie uchwały numer  

XLVI/861/22 Rady Miasta Tychy  z dnia 15 grudnia 2022 roku w sprawie ustalenia stawek jednostkowych 

dotacji przedmiotowych udzielanych w 2023 roku z budżetu miasta Tychy dla Miejskiego Zarządu 

Budynków Mieszkalnych. Proszę, pan Naczelnik. 

 

Naczelnik Wydziału Budżetu Sławomir Mrugała 

Szanowni Państwo, zmiana dotyczy zmiany stawki na remonty komunalnych zasobów mieszkaniowych 

gminy. Stawka wzrasta o kwotę 6 złotych 84 grosze do metra kwadratowego na rok. To jest z poziomu 

13,62 złotego  do poziomu 20 złotych 46 groszy i zmiana wynika z pozyskania przez miasto środków z 

funduszu dopłat z Banku Gospodarstwa Krajowego w kwocie ponad 1 400 000 złotych.  

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Dziękuję. Otwieram dyskusję. Zgłoszeń nie widzę. Przechodzimy do zaopiniowania projektu uchwały. 

Czy ktoś z Państwa Radnych jest przeciw? Czy ktoś się wstrzymuje od głosu? Jednogłośnie za. 
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Dziękuję. Przechodzimy do punktu 7. I od razu omówię punkt 8, tradycyjnie. Czyli punkt 7 zaopiniowanie 

projektu uchwały w sprawie zmian uchwały budżetowej miasta Tychy na rok 2023 oraz punkt 8 

zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian w wieloletniej prognozie finansowej miasta Tychy  na 

lata 2023-2038. Pan Naczelnik, proszę. 

 

Naczelnik Wydziału Budżetu Sławomir Mrugała 

Jeżeli chodzi o zmiany tegorocznego budżetu to następuje zwiększenie dochodów o kwotę prawie  

4 700 000 złotych i jak zwykle oprócz tych zmian zwiększających są także zmniejszenia, więc 

zwiększenia na kwotę 5 700 000 złot a zmniejszenie na kwotę ponad 1 000 000 złotych. Głównie te 

zmiany dochodów wynikają ze środków zewnętrznych i tak wprowadzamy do planu nowy projekt w 

ramach programu Erasmus, oświatowy na kwotę prawie 400 000 złotych. Projekt będzie realizowany w 

okresie 2-letnim tego roku i przyszłego. Drugą pozycją są środki z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg 

na dofinansowanie remontu ulicy Borowej w Tychach. To jest kwota prawie 890 000 złotych. I tutaj środki 

dostaniemy w roku bieżącym, natomiast realizacja zadania nastąpi w roku przyszłym. Ten koszt 

niecałych 900 000 złotych to 50% kosztów. Pozostałe 50% gmina dołoży w roku przyszłym. Łącznie 

koszt zamknie się, ten szacowany na kwotę niecałych 1 800 000 złotych, także w WPF-ie   już też ta 

zmiana jest wprowadzona. Kolejną pozycją są omówione  już wcześniej środki z funduszu dopłat dla 

MZBM-u. Kwota 1 400 000 złotych. Urealniamy także wpływy z tytułu podatku od nieruchomości od 

osób prawnych o kwotę ponad 2 000 000 złotych. I z zewnętrznych źródeł  wprowadzamy również 

subwencję z budżetu państwa w kwocie  552 000 złotych na budowę kładki dla pieszych i rowerów nad 

Potokiem Tyskim w ramach rozbudowy ulicy Lokalnej. Państwo pewnie pamiętają, na sesji w czerwcu 

wprowadzaliśmy już z tytułu subwencji 4 400 000 złotych. Natomiast w związku z tym, że wniosek 

opiewał prawie na 5 000 000 złotych  no to teraz dostajemy te pozostałe brakujące nieprzyznane 

wcześniej przez stronę rządową środki,  tak że będzie w budżecie już z tytułu subwencji prawie 5 000 

000 złotych. Tak jak wnioskowaliśmy. Jeśli chodzi o zmniejszenie po stronie dochodów, to przesuwamy 

kwotę 1 000 000 złotych na budowę boiska piłkarskiego przy ulicy Edukacji w Tychach. Tam też mieliśmy 

już kwotę wprowadzoną do budżetu 2 000 000 złotych. Natomiast zgodnie z przesłanym projektem 

przez Ministra Sportu, kwota dofinansowania nie ulega zmianie, natomiast dostaniemy ją w dwóch 

transzach. 1 000 000 w tym roku i 1 000 000 w przyszłym, a zatem odpowiednio musimy skorygować 

plan dochodów i wydatków. Jeżeli chodzi o zmianę po stronie wydatkowej, to tych zmian jest dosyć 

sporo. One w dużej mierze wynikają też z tej zmiany dochodów, o których mówiłem wcześniej. Powiem 

tylko w kwotach ogólnych. Wydatki bieżące zwiększamy o prawie 9 000 000 złotych. Natomiast wydatki 

majątkowe zmniejszamy o 4 000 000 złotych. W pozycji w uzasadnieniach mają Państwo szczegółowo 

ten wykaz wydatków majątkowych ściąganych z tegorocznego budżetu wymieniony tytularnie.  Te środki 

oczywiście wprowadzamy, ściągamy z tego roku i wprowadzamy do planu roku przyszłego. I to 

właściwie zmiany,  jeżeli chodzi o budżet tegoroczny. A jeśli chodzi o WPF, to zmiany  dotyczą trzech lat 

2023 do 2025 i właściwie w głównej mierze, jeśli chodzi o rok bieżący pokrywają się ze zmianami 

budżetu. Natomiast lata 2024 i 2025  wynikają ze zmian i z przesunięć z tego roku ze środków. Dziękuję. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Dziękuję, otwieram dyskusję dla punktu 7 i 8. Pan Radny Józef Twardzik. 

 

Radny Józef Twardzik 

W budżecie miasta wpisane są dwie inwestycje. Budowa ulicy Palmowej  oraz budowa ulicy Piaskowej. 

W dzisiejszej uchwale nie ma wydatków na realizację tej inwestycji. Ulica Piaskowa 2 193 000, ul. 

Palmowa (niewyraźne). Jest to związane w tym, że wydłuża się okres realizacji, czyli te pieniądze 

przeznaczone na rok 2023 nie będą wykorzystane,  będą przeniesione na rok 2024, ale z tego wypływa 

jeden wniosek, że pieniądze na inwestycje drogowe mogą być wykorzystane właśnie z tego. I dlatego 

złożę wniosek (niewyraźnie) pewne inwestycje, które będą mogły być wykonane z tych pieniędzy, które 

(niewyraźnie).Dziękuję. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Dziękuje. Pan Naczelnik. 
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Naczelnik Wydziału Budżetu Sławomir Mrugała 

Jeśli mogę, to ja tylko przypominam, że te pieniądze nie są zwalniane i do wykorzystania tylko tak 

naprawdę przesuwamy je z tego roku na rok przyszły, więc wykorzystanie ich w tym roku spowoduje 

niedobór na rok przyszły. To tylko kątem uzasadnienia. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Dziękuję. Czy są jeszcze jakieś pytania? Pan Radny Dariusz Wencepel. 

 

Radny Dariusz Wencepel 

Ja mam pytanie odnośnie tego urealnienia wpływu podatku od osób prawnych. 2 000 000,  (niewyraźne) 

z czego to wynika? Czy ze względu tego, że deklaracje, czy jakieś postępowanie sądowe z jakąś firmą? 

 

Naczelnik Wydziału Budżetu Sławomir Mrugała 

Nie, nie. To wynika faktycznie z realności wpływów tego podatku. Po prostu troszeczkę na etapie 

projektu budżetu ostrożnie szacowaliśmy dochody. Teraz widzimy, że po prostu wpływy są większe, stąd 

urealnienie do faktycznych, przewidywanych kwot. 

 

Radny Dariusz Wencepel 

(niewyraźne) co się tam stało. To się miało skończyć we wrześniu. Mieszkańcy narzekają, że to długo 

trwa strasznie i może coś powiedzieć?  

 

Dyrektor Miejskiego Zarządu Ulic i Mostów Arkadiusz Bąk 

Tak, w szczególności dotyczy to konieczności przebudowy sieci gazowych, których położenie jest wyżej 

niż zakłada dokumentacja projektowa. (niewyraźne) gazownia. Tak samo dotyczy to sieci 

elektroenergetycznej (niewyraźne) To są główne powody wydłużenia. 

 

Radny Dariusz Wencepel 

Kiedy będzie koniec? 

 

Dyrektor Miejskiego Zarządu Ulic i Mostów Arkadiusz Bąk 

Planujemy, że główne zadania mogą się skończyć do końca grudnia. Rozliczenie styczeń. To jest 

przewidziana płatność ostatnia 20%. Koniec (niewyraźnie) zabezpieczonych środków. Szacowane 20%. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Dziękuję. Czy są jeszcze jakieś pytania? Jeżeli nie ma, przechodzimy do zaopiniowania punktu 7. Jest 

to projekt uchwały w sprawie zmian budżetowych miasta Tychy na 2023. Czy ktoś z Państwa Radnych 

jest przeciw? Czy ktoś się wstrzymuje od głosu? Jednogłośnie za. Dziękuję. Przechodzimy do punktu 

8. Jest to zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmian w wieloletniej prognozie finansowej miasta 

Tychy na lata 2023-2038. Czy ktoś z Państwa Radnych jest przeciw?  Czy ktoś się wstrzymuje od głosu?  

Jednogłośnie za. Dziękuję. I następny mamy punkt 9. Jest to zaopiniowanie projektu  uchwały w sprawie 

zasad podziału środków budżetowych dla jednostek pomocniczych miasta Tychy oraz wysokości 

środków budżetowych dla jednostek pomocniczych na rok 2024. I Pani Radna Urszula Paździorek-

Pawlik, proszę. 

 

Radna Urszula Paździorek-Pawlik 

Dziękuję bardzo. W przyszłym roku w budżecie miasta Tychy dla jednostek pomocniczych 

przeznaczonych będzie 230 256 złotych, z czego na działalność statutową 155 240 oraz kwota na diety 

przewodniczących zarządu osiedli 65 016 złotych. Podział środków na poszczególne Rady Osiedla jest 

zawsze według obliczonego wcześniej schematu punktowego. I tu chciałam prosić o to, żeby wnieść 

autopoprawkę. Mianowicie jest źle zsumowana liczba punktów dla wszystkich jednostek. Jest 17 a 17,5 

jest w projekcie uchwały. Tak że bardzo proszę o przyjęcie, o zaopiniowanie (niewyraźnie). 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Dobrze, dziękuję. Otwieram dyskusję. Pan Radny Dariusz Wencepel. 
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Radny Dariusz Wencepel 

Ja mam pytanie do Pani Przewodniczącej i do pana naczelnika Mrugały kiedy te stawki będą urealnione 

do rzeczywistości, bo tam one się nie zmieniają  od wielu lat. Taki budżet Rady Osiedla 14 000  to 

pozwala na wynajęcie sceny w dzisiejszych czasach, żeby zrobić festyn, trzeba będzie jeszcze orkiestrę 

jakąś. A to na scenę brakuje takie14 000 w Radzie Osiedla, która jeszcze teraz zmienia się migracja w 

mieście i ludzie się przemieszczają między osiedlami i osiedle, które miało 19 000, w przyszłym roku 14 

000 budżet. Za dużo nie może z tego zrobić. To jest nawet w budżecie partycypacyjnym Stare Tychy 

mają ponad 3 tysiące, a w Radzie Osiedla mają 2914 (niewyraźne) metodami są mieszkańcy liczeni, że 

są dwie różne liczby, tak że prosiłbym Panią Przewodnicząca (niewyraźne) zgłaszają wnioski do Pani 

przez całą kadencję o uaktualnienie tych kwot. (niewyraźne) można zdziałać (niewyraźnie) te Rady, tam 

jest 5 wielkości, Czułowa nie ma, który miał 5 000 i chyba tylko jedna Rada jest w tym progu 19 000.  

Reszta Rady jest 14 000 budżet ma, za dużo z tego zrobić nie idzie w tej Radzie Osiedla. 

 

Radna Urszula Paździorek-Pawlik 

Panie Radny, w tych wszystkich wnioskach, które Rady Osiedla składały o urealnieniu nie było mowy 

(niewyraźnie). 

 

(niewyraźnie) 

 

Radna Urszula Paździorek-Pawlik 

Ale o zwiększenie budżetu. Generalnie. No tak jak to zostało ustalone na komisji w czasie rozmów z 

panem Mecenasem. Tak że… Oczywiście (niewyraźnie). Natomiast ja jeszcze, jeśli mogę zapytać pana 

Naczelnika ponieważ jest wniosek (niewyraźnie) w trakcie procedowania będą (niewyraźnie) czy w tek 

kwocie powinna zmieścić się jeszcze nowa Rada czy będą inne (niewyraźnie)?  

 

Naczelnik Wydziału Budżetu Sławomir Mrugała 

Nie, ewentualnie, jeżeli Rada się utworzy, to odpowiednie środki w zależności od tam pułapu, tak, ilości 

mieszkańców będą przyznane, tak że tutaj… 

 

Radna Urszula Paździorek-Pawlik 

Dobrze, dziękuję bardzo. 

 

Naczelnik Wydziału Budżetu Sławomir Mrugała 

Bo wybory do Rad Osiedli planujemy?  

 

Radna Urszula Paździorek-Pawlik 

W styczniu. 

 

Naczelnik Wydziału Budżetu Sławomir Mrugała 

Tak że spokojnie uzupełnimy, jak będzie taka potrzeba pieniądze w przyszłym roku. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Dziękuję. Czy są jeszcze jakieś pytania?   

 

Radny Marek Gołosz 

Ja mam pytanie.  

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Pan radny Marek Gołosz. 

 

Radny Marek Gołosz 

Mam pytanie, skąd ta data, że w styczniu akurat wybory do Rad Osiedli? 

 

Radna Urszula Paździorek-Pawlik 
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No myśmy to przenieśli przecież pamiętacie Państwo na sesji przenieśliśmy to na okres późniejszy, 

żeby nie łączyć tego razem z wyborami (niewyraźnie). Żeby nie robić zamieszania, stąd data późniejsza. 

Zarządy i tak działają. (niewyraźnie)  

 

Radny Marek Gołosz 

(niewyraźne) jest taka sprawa, że w zimie, no to będzie zmniejszona liczba osób, które pójdą na te 

wybory, a później się okaże, że progi wprowadzone do tego, żeby Rady powstały, się okaże, że 

niewystarczająca ilość osób pójdzie na te wybory i nagle się okaże, że połowa Rad nie będzie 

funkcjonować w naszym mieście. 

 

Radna Urszula Paździorek-Pawlik 

To znaczy wychodzimy z założenia, że jeśli w danej grupie danemu osiedlu zależy na Radzie 

(niewyraźnie). Jeżeli jest im obojętne (niewyraźnie) jak często widzimy (niewyraźnie). Doszliśmy do 

wniosku, że nie będziemy się przejmować. Bo to jest kwestia zainteresowania się własnym 

środowiskiem, nic więcej.  I to jest niezależne od pogody, od pory roku (niewyraźnie).  

 

Radny Marek Gołosz 

Ja myślę, że to też nie jest tak do końca. Wszystkie wybory są organizowane nie w zimie, czy to 

parlamentarne, czy samorządowe, więc wydaje mi się, że w okresie przynajmniej wiosennym mogłyby 

być te wybory przeprowadzone, a nie w zimowym. Przyjdzie mróz, przyjdzie jakaś chlapa w zimie i się 

okaże, że połowa ludzi nie będzie i naprawdę będzie armagedon, jeżeli chodzi o powstanie nowych 

Rad.  A to są ważne jednostki, które pomagają w osiedlach. Chciałbym tutaj też zaproponować, żebyśmy 

znieśli w ogóle te progi wyborcze, jeżeli chodzi o Rady. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Ale to nie jest ta komisjach, Panie Radny jeśli chodzi o… 

 

Radny Marek Gołosz 

Ale dobrze, ale proponuję to Radnym do przemyślenia, żebyśmy to znieśli, bo jeżeli chodzi o wybory 

Radnych do miasta, to nie ma żadnych progów, prawda. Dlaczego do Rad Osiedli mają być progi jakieś 

wymyślone? W jakim celu to zostało zrobione? Po to, żeby Rady właśnie nie powstawały? Po to? To 

dlaczego nie ma takich progów w wyborach samorządowych pani Radna proszę mi powiedzieć. 

 

(niewyraźne) 

 

Radna Urszula Paździorek-Pawlik 

Mała chwila. Jest dzisiaj Komisja Finansów, jesteśmy po ustaleniu, zapraszałam wszystkich na  

wczorajszą moją Komisję. (niewyraźne) Dzisiaj będzie i na sesji wielka dyskusja. Cały czas nad tym 

pracujemy. Bez przerwy można było na ten temat rozmawiać, rozmawiać z Panem mecenasem, który 

doskonale wczoraj uzasadniał, dlaczego pewne rzeczy zostały odrzucone. Dzisiaj nagle krzyk i taki sam 

będzie na sesji. Trzeba było się zainteresować. Wczoraj na komisji był Pan mecenas, przedstawiał 

wszystko szczegółowo, nie było żywej duszy poza członkami Komisji i poza zaproszonymi gośćmi z 

innych działów, więc proszę dzisiaj nie robić szumu i na sesji też nie. 

 

Radny Marek Gołosz 

No nie, pani  tutaj Radna, jestem tutaj po to, żeby podnosić tematy, które dotyczą mieszkańców. Niech 

mi Pani nie mówi, żebym nie robił szumu, bo ja nie jestem od tego, żeby Pani mi mówiła tutaj, co mam 

robić, dobrze? 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Panie Radny, ale jesteśmy…. 

 

Radny Marek Gołosz 

(niewyraźnie) W interesie mieszkańców podejmuję tutaj te tematy i zabieram głos, więc proszę mi nie 

zwracać takich tutaj uwag. Dziękuję. 
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Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Pan Radny Dariusz Wencepel. 

 

Radny Sławomir Sobociński 

Trzeba się interesować tematem wcześniej, a nie… 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Pan radny Dariusz Wencepel. 

 

Radny Dariusz Wencepel 

Pani Przewodnicząca, Pani mówi niesprawdzone informacje, bo myśmy na sesji nic nie przenosili.  

 

Radna Urszula Padziorek-Pawlik 

Ta, było przenoszone. 

 

Radny Dariusz Wencepel 

Nie pamiętam, żeby w głosowaniu o wyborach o Radach Osiedla nie było nic takiego,(niewyraźne) nie 

było takiego głosowania. 

 

(niewyraźne)  

 

Radna Urszula Paździorek-Pawlik 

Była uchwała. 

 

Radny Dariusz Wencepel 

Jaka uchwała? W jakim miesiącu?  

 

Radna Urszula Paździorek-Pawlik 

No nie powiem dokładnie. 

 

(niewyraźnie) 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Wszyscy głosowaliśmy za tym. 

 

Radny Marek Gołosz 

Proszę to sprawdzić, jeżeli mogę prosić Obsługę Rady. 

 

(niewyraźne)  

 

Radny Dariusz Wencepel 

Była uchwała o przystąpieniu do konsultacji z mieszkańcami i Rady Osiedla nawet nie zostały 

poinformowane o wyłożeniu statutów. Nie było. Na stronie "Razem Tychy" było to zakamuflowane, że 

są statuty wyłożone do mieszkańców. Rady Osiedla nie dostały takiej informacji na maila, że jest taka 

uchwała. 

 

Przewodnicząca Rady Osiedla Cielmice Bogumiła Wieczorek 

Nie, ja dostałam. 

 

Radny Dariusz Wencepel 

Spotkałem się z Radami, które pisały, że nie dostały. 

 

(niewyraźne)  

 

Przewodnicząca Rady Osiedla Cielmice Bogumiła Wieczorek 

Ja akurat dostałam i nawet napisane… 
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Radna Anita Skapczyk 

Wartogłowiec też dostał. 

 

(niewyraźnie) 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Wszyscy dostali, bo jak jest informacja panie Radny, to każdy musiał dostać. 

 

(niewyraźne)  

 

Radny Dariusz Wencepel 

Ale głosowania nad terminem wyboru nie było takiego czegoś. 

 

Radna Urszula Paździorek-Pawlik 

Nie o przeniesieniu (niewyraźne)  

 

Radny Dariusz Wencepel 

Nie było takiego czegoś. Tylko pani Przewodnicząca (niewyraźnie) Nie ma głosowania, więc to nie jest 

stanowisko Rady miasta? To jest działanie destrukcyjne (niewyraźnie) 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Ale wróćmy do tematu dzisiejszego punktu. Jest to zaopiniowanie projektu uchwały… 

 

(niewyraźnie) 

 

Radny Marek Gołosz 

Panie Przewodniczący. 

 

(niewyraźnie) 

 

Radny Marek Gołosz 

Do tej informacji,  którą podniósł Pan Dariusz Wencepel?  

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Sprawdzimy tę informację na sesji tak będzie odpowiedź. 

 

Przewodnicząca Rady Osiedla Cielmice Bogumiła Wieczorek 

Ja tylko bym chciała powiedzieć, bo też jestem akurat zainteresowania Radami Osiedli miasta Tychy,  

że czym prędzej powstaną nowe Rady,  myślę, to będzie lepiej ze względu na to, że to mimo wszystko 

jest sam zarząd, a cała Rada nie decyduje. Wąskie grono tylko decyduje, co się dzieje na osiedlu. 

Natomiast no chcielibyśmy, żeby to było tak, jak jest i w Urzędzie Miasta, że jest i Prezydent i Rada 

Miasta, żeby w tym samym czasie działało to tak samo na osiedlu. (niewyraźnie) 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Tylko tutaj mamy… 

 

Radny Marek Gołosz 

Ma Pani rację, ale się okaże, że w zimie nie pójdzie, tak jak mówiłem, już nie będę powtarzał,  

(niewyraźne) Ja jestem, ja to mówię z autopsji, też na moim osiedlu na Żwakowie gdzie mieszkam, 

wynikła taka sytuacja i Rada Osiedla  nie powstała.  

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Ja się akurat Panie Radny, z tym nie zgodzę, bo to niezależnie od pory roku. Latem jest za gorąco,  

zimą jest zimno, jesienią i wiosną wieje, a jak ktoś chce, to przyjdzie. Zimą też nie ma tyle festynów i 

ludziom łatwiej znaleźć czas, nie jest to okres też urlopowy. Pani Przewodnicząca Urszula Paździorek-

Pawlik pracowała nad tym od dłuższego czasu. Wszystko można było tam zgłosić  u Pani Urszulki. 
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Można było po prostu każdą propozycję rozważyć, przedyskutować. Dzisiaj jesteśmy w punkcie 9 

przypominam, tak że wracamy do tego punktu. 

 

Radny Marek Gołosz 

Panie Przewodniczący, zgodziłbym się z tym, co Pan mówi, gdyby nie było progów. Ale jak będą progi, 

to się okaże, że jakieś Rady nie powstaną i co wtedy?  

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Takie jest życie  Proszę Pana i przechodzimy do zaopiniowania projektu uchwały. Myślę, że jeżeli będzie 

zależało mieszkańcom, to ta Rada powstanie bez względu na wszystko. W punkcie 9 proszę Państwa 

Radnych o zaopiniowanie  projektu uchwały. Kto jest przeciw? Czy ktoś się wstrzymuje od głosu? Pan 

radny Dariusz Wencepel.  

 

Radny Marek Gołosz 

Ja też się wstrzymuje. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

I pan Marek Gołosz. I reszta za. Dziękuję. Przechodzimy do punktu 10. Jest to zaopiniowanie projektu 

uchwały w sprawie zmiany uchwały numer  0150/XXVII/596/09 Rady Miasta Tychy z dnia 29 stycznia 

2009 roku  w sprawie przyjęcia regulaminu wynagrodzenia nauczycieli w szkołach i placówkach, dla 

których organem prowadzącym jest miasto Tychy. Mamy Panią dyrektor Gnacik, proszę. 

 

Dyrektor Miejskiego Centrum Oświaty Dorota Gnacik 

Szanowni Państwo, projekt uchwały zakłada następujące zmiany w regulaminie wynagradzania 

nauczycieli. Podstawowa zmiana to podwyższenie dodatków funkcyjnych dyrektorów szkół i placówek 

oświatowych o średnio 800 złotych. W ślad za tym analogicznie podwyższenie dodatków funkcyjnych 

wicedyrektorów, których (niewyraźne) 60% dodatku dyrektora. Następna zmiana tutaj to już taka bardzo, 

bardzo drobna. To jest zwiększenie o 150 złotych dodatku funkcyjnego dyrektora w szkole prowadzącej 

oddziały międzynarodowe. Już od jakiegoś czasu mamy taką szkołę. To jest I Liceum Ogólnokształcące. 

I z uwagi na jak gdyby zmiany specyfiki działania szkoły, większy stopień złożoności pragniemy, aby ten 

dodatek był wyższy. Bardzo proszę Państwa Radnych o zaopiniowanie tej uchwały z autopoprawką,  

która polega, jest taka właściwie bez skutku finansowego, polega na wniosek związków zawodowych 

na wzroście minimalnej kwoty nagrody dyrektora z 1 000 na 1 200 złotych i wzroście  minimalnej nagrody 

Prezydenta z kwoty 5 000 do kwoty 6 000 złotych. Łącznie skutki tych zmian, które chcemy wprowadzić 

od 1 września z pochodnymi,  to jest prawie 500 000 złotych i te odpowiednie zmiany w planie są też w 

tej uchwale na najbliższą sesję. Zmiany proponowane w uchwale uzyskały pełną akceptację związków 

zawodowych, z którymi prowadzone były negocjacje. Poza tymi zmianami  oczywiście związki 

zawodowe i jeszcze (niewyraźne) wystawiły szereg innych postulatów, ale ustalone zostało, że tymi 

postulatami zajmiemy się w przyszłym roku, żeby małymi krokami więcej zmian wprowadzić w 

zależności od tutaj możliwości finansowych budżetu miasta Tychy. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Dziękuję. Otwieram dyskusję. Zgłoszeń nie widzę. Przechodzimy do zaopiniowania projektu uchwały.  

Kto z Państwa Radnych jest przeciw? Czy ktoś się wstrzymuje od głosu? Jednogłośnie za. Dziękuję. 

Przechodzimy do kolejnego punktu. Mamy punkt 11. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie 

określenia zadań powiatu z zakresu rehabilitacji zawodowej i społecznej, na finansowanie których w 

2023 roku przeznacza się środki Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych. I tu 

poproszę Panią naczelnik Iwonę Rogalską. 

 

Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej Iwona Rogalska 

Szanowni Państwo, proponowana zmiana dotyczy zwiększenia dofinansowania do funkcjonowania 

warsztatów terapii zajęciowej, 72 000 oraz przeniesienia środków z zakresu zatrudnienia i rehabilitacji 

zawodowej w wysokości 24 000 i dofinansowania do turnusów rehabilitacyjnych 20 000 i środki 

przenosimy na dofinansowanie do zaopatrzenia w sprzęt rehabilitacyjny (niewyraźne). I proszę o 

pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały. 
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Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Dziękuję. Otwieram dyskusję. Zgłoszeń nie widzę. Przechodzimy do zaopiniowania  projektu uchwały.  

Kto z Państwa Radnych jest przeciw?  Czy ktoś się wstrzymuje od głosu? Jednogłośnie za. Dziękuję. 

Przechodzimy do dwóch punktów bardzo podobnych, więc omówię od razu je razem. Jest to punkt 12, 

zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyznania dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie 

lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków lub znajdującym się w gminnej 

ewidencji zabytków, położonych na obszarze miasta Tychy i to dotyczy Parafii Rzymskokatolickiej 

Powołania Ducha Świętego oraz dokładnie tej samej treści punkt 13 i on dotyczy Wspólnoty 

Mieszkaniowej numer 28/1. I tu mamy miejskiego konserwatora zabytków, Pani Anna Syska, proszę.  

 

Miejski Konserwator Zabytków Anna Syska 

Szanowni Państwo, bardzo proszę o pozytywne zaopiniowanie projektu tych obu uchwał. Pierwsza 

dotyczy środków na konserwację dachu Kościoła Ducha Świętego. Środki w 98% będą pochodziły z 

rządowego programu odbudowy zabytków, a w przypadku wspólnoty mieszkaniowej numer 28/1, czyli 

znajdującej się w budynku przy ulicy Wojska Polskiego 6 do 6b środki będą przeznaczone na wymianę 

stolarki drzwiowej w całym budynku. Dziękuję. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Dziękuję. Otwieram dyskusję. Zgłoszeń nie widzę. Przechodzimy do zaopiniowania projektu uchwały w 

punkcie 12. Czy ktoś z Państwa Radnych jest przeciw?  Czy ktoś się wstrzymuje od głosu? Jednogłośnie 

za. Dziękuję i przechodzimy do zaopiniowania projektu uchwały w punkcie 13. Czy ktoś z Państwa 

Radnych jest przeciw? Czy ktoś się wstrzymuje od głosu? Jednogłośnie za. Dziękuję. Następnie mamy 

punkt 14. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku 

przetargowego trybu zawarcia umów dzierżawy oraz zawarcia umów dzierżawy nieruchomości 

stanowiących własność gminy. Pani Naczelnik Katarzyna Szymkowska, proszę. 

 

Naczelnik Wydziału Gospodarki Nieruchomościami Katarzyna Szymkowska 

Szanowni Państwo, projekt uchwały dotyczy wyrażenia zgody na to, aby Prezydent mógł odstąpić od 

przetargowego trybu zawarcia umowy dzierżawy. I proszę, żebyście Państwo wyrazili zgodę na 

zawarcie tych umów. Załącznik do uchwały to 23 pozycje.  Pozycje pierwsza, druga oraz 23, tutaj 

zawrzemy umowy na czas oznaczony na okres do 3 lat. Pozostałe pozycje zawrzemy umowy na czas 

nieoznaczony. Jednocześnie wyjaśniam, że pozycje od 9 do 20 są to nośniki reklamowe, które 

dotychczas Państwo rokrocznie podejmowaliście uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie 

umów na okres 12 miesięcy. Natomiast proponujemy takie rozwiązanie, aby w tym roku zawrzeć umowy 

na czas nieoznaczony, ponieważ takie umowy tak naprawdę najłatwiej jest rozwiązać. W sytuacji, gdyby 

wyszła sytuacja planistyczna, bądź jakakolwiek inna, takie umowy będziemy mogli rozwiązać z 

miesięcznym okresem wypowiedzenia, a wszystkie umowy na czas oznaczony muszą obowiązywać 

taki czas,  jak została określona,  jak to zostało określone w umowie. Jedynie w bardzo wyjątkowych 

sytuacjach można umowę rozwiązać wcześniej, bądź za porozumieniem stron. Natomiast jeżeli strona 

przeciwna, druga, może nie przeciwna, strona druga na to nie wyrazi zgody, to jest to znacznie 

utrudnione. Dlatego proszę o przyjęcie takiej formy i pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały.  

Dziękuję. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Dziękuję, otwieram dyskusję. Zgłoszeń nie widzę. Przechodzimy do zaopiniowania projektu uchwały.  

Kto z Państwa Radnych jest przeciw? Czy ktoś się wstrzymuje od głosu? Jednogłośnie za. Dziękuję. 

Przechodzimy do punktu 15. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie przyznania pierwszeństwa w 

nabyciu lokalu typu garaż. Pani naczelnik, proszę. 

 

Naczelnik Wydziału Gospodarki Nieruchomościami Katarzyna Szymkowska 

Tak, ten projekt uchwały dotyczy przyznania najemcy lokalu czyli garażu numer 5 położonego przy ulicy 

Hutniczej pierwszeństwa  w nabyciu tej nieruchomości. Umowę najmu mamy zawartą od kwietnia tego 

roku. Najemca złożył wniosek o wykup. Zgodnie z przyjętymi procedurami taka transakcja wymaga 

zgody Państwa Radnych w postaci przyznania pierwszeństwa w nabyciu lokalu przez najemcę. Zatem 

proszę Państwa o pozytywne zaopiniowanie projektu uchwały. Dziękuję. 

http://bip.umtychy.pl/index.php?action=PobierzPlik&id=502492

Data wygenerowania dokumentu: 2024-09-01 3:20:46



Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Dziękuję. Otwieram dyskusję. Zgłoszeń nie widzę. Przechodzimy do zaopiniowania projektu uchwały.  

Kto z Państwa Radnych jest przeciw? Kto się wstrzymuje od głosu? Jednogłośnie za. Dziękuję. 

Przechodzimy do punktu 16. Jest to zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie nabycia na rzecz gminy 

prawa własności działek numer 1166/48, 1318/43, 2057/43 położonych przy ulicy Hlonda w Tychach 

obciążonych hipotekami. Pani naczelnik, proszę. 

 

Naczelnik Wydziału Gospodarki Nieruchomościami Katarzyna Szymkowska 

Szanowni Państwo, kończymy procedurę dotyczącą nabycia przez gminę działek położonych przy ulicy 

Hlonda. To nabycie dotyczy większej ilości działek. Mówimy o tak zwanej ruinie naprzeciwko Teatru 

Małego w Tychach. Transakcja następuje na podstawie artykułu 36 ustawy o planowaniu i 

zagospodarowaniu przestrzennym, ponieważ w planie teren przeznaczone jest na cele publiczne. 

Część tych nieruchomości obciążona jest hipotekami na rzecz Zakładu Ubezpieczeń Społecznych. 

Zgodnie z przyjętymi przez Państwa niegdyś zasadami dotyczącymi nabywania nieruchomości w 

sytuacji, jeżeli nabycie nieruchomości obciążonych hipoteką wymaga zgody Rady Miasta Tychy. Dlatego 

prosimy Państwa o wyrażenie uchwały na to. Jednocześnie wyjaśniam, że mamy promesę Zakładu 

Ubezpieczeń Społecznych, z której wynika, że w momencie, kiedy nabędziemy tę nieruchomość środki 

w tym zakresie zostaną przekazane do wierzyciela hipotecznego, czyli do ZUS-u i ZUS wyda nam zgodę 

na wykreślenie tej hipoteki z księgi wieczystej, tak że w chwili nabycia nabywamy nieruchomość 

obciążoną hipoteką, natomiast chwilę później ta hipoteka zostanie wykreślona i miasto będzie 

właścicielem, tak zwanej czystej, nieobciążonej nieruchomości, a to nabycie pozwoli nam później na 

uporządkowanie terenu wokół Teatru Małego, o co Państwo tak naprawdę zabiegacie od wielu lat. 

Dziękuję. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Dziękuję, otwieram dyskusję. Zgłoszeń nie widzę. Przechodzimy do zaopiniowania projektu uchwały. 

Kto z Państwa Radnych jest przeciw? Czy ktoś się wstrzymuje od głosu? Jednogłośnie za. Dziękuję. 

Przechodzimy do punktu 17. Jest to wniosek Rady Osiedla Cielmice  o ujęcie w budżecie miasta na rok 

2024  środków finansowych na wykonanie dokumentacji projektowej łącznika ulicy Strzeleckiej z ulicą 

Bieruńską. Wczoraj ten temat był omawiany. 

 

Radny Sławomir Sobociński 

Wczoraj był temat dość szeroko omówiony na Komisji Gospodarki Przestrzennej i Infrastruktury. 

Wypłynął z tej Komisji też wniosek zgodnie z życzeniem Rady Osiedla, aby zawnioskować do budżetu 

przyszłorocznego o projektowanie tej drogi. Fakt, że Pani Szymkowska, Pani naczelnik Szymkowska 

wskazała, że będą to dosyć wysokie koszty, które będą w następnym roku oczywiście, niekoniecznie w 

przyszłym, ponieważ będzie się to wiązało z wykupem gruntów i to kwota ponad 20 000 000 była 

wskazana, aczkolwiek jak nie zaczniemy procedury to nie będziemy (niewyraźnie) tej drogi. Tak że 

wniosek do budżetu został złożony, tak że myślę, że ten temat był wyczerpany i myślę, że członkowie 

Rady Osiedla są zadowoleni z tego. 

 

Przewodnicząca Rady Osiedla Cielmice Bogumiła Wieczorek 

Ja mam nadzieję, że dzisiaj ta Komisja też pozytywnie ten projekt przyjmie i też będziemy... 

 

Radny Sławomir Sobociński 

Jak już jest wniosek jednej Komisji to już (niewyraźne)  

 

Przewodnicząca Rady Osiedla Cielmice Bogumiła Wieczorek 

To już z drugiej nie idzie, tak? 

 

Radny Sławomir Sobociński 

Nie trzeba dublować, o to chodzi. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

W takim razie przechodzimy do przyjęcia tego wniosku. Czy ktoś z Państwa Radnych jest przeciw? Nie 

musimy, tak?  
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Radny Sławomir Sobociński 

Nie, bo nie będziemy dublować wniosku. 

 

(niewyraźne)  

 

Radny Marek Gołosz 

Ale może iść wniosek też Komisji Finansów, nie? (niewyraźnie) przez pozostałych Radnych, tak że ja 

proszę o wniosek, przedstawienie też na naszej komisji. Zagłosują Radni tej Komisji prawda. Myśmy 

nie mieli okazji być na komisji wczorajszej, więc chciałbym zagłosować też w tym temacie. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Czyli rozumiem, że składa Pan wniosek formalny, tak?  

 

Radny Marek Gołosz 

Tak.  

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

O przegłosowanie tego. W związku z tym wnioskiem bardzo proszę w takim razie Państwa Radnych o 

przegłosowanie tego. Czy ktoś z Państwa Radnych jest przeciw? Czy ktoś się wstrzymuje? 

Jednogłośnie za. Dziękujemy ślicznie. 

 

Przewodnicząca Rady Osiedla Cielmice Bogumiła Wieczorek 

Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Przechodzimy do punktu 18.  To sprawy bieżące i wolne wnioski. Wpłynęło takie pismo od mieszkańców 

ulicy Browarowej skierowane do Przewodniczącego Komisji Finansów do mnie, do Państwa Radnych 

również, Patrycji Kosowskiej-Pawłowicz, Andrzeja Kściuczyka, Aleksandry Wysockiej-Siembigi i Ali 

Nurbagandowa odnośnie zabezpieczenia środków na budowę połączenia ulicy Sosnowej z ulicą 

Browarową. W piśmie Państwo mówią, że Miejski Zarząd Ulic i Mostów  w Tychach już wygospodarował 

środki i wykonał dokumentację projektową, natomiast nie ma środków na przyszłość, aby wykonać ten 

łącznik. I tu jest taki wniosek. Chciałbym w imieniu tutaj mieszkańców również poddać pod głosowanie 

Państwa,  jeżeli wyrazicie taką zgodę,  to bardzo proszę o przegłosowanie tego wniosku. Czy ktoś jest 

przeciw? Czy też się wstrzymuje od głosowania? Jednogłośnie za.  Pan Radny Józef Twardzik też chciał 

jakiś wniosek, tak?   

 

Radny Józef Twardzik 

Tak.  

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Proszę. 

 

Radny Józef Twardzik 

Mój wniosek dotyczy wyniesienia skrzyżowań ulic Bzów i Piaskowej z ul. Tulipanów. Dla poprawy 

bezpieczeństwa poruszających się pojazdów samochodowych oraz mieszkańców ul. Tulipanów 

Komisja wnioskuje, aby przystąpić do wyniesienia skrzyżowań ulicy Tulipanów z ul. Piaskową oraz ul. 

Bzów. Realizację inwestycji wykonać ze środków powstałych w czasie realizacji budżetu na rok 2023. 

Względnie wprowadzić inwestycje w projekcie budżetu na następny rok 2024. (niewyraźne) Ten temat 

poruszałem w składanej interpelacji. I tam się opierałem również o informacje Dyrektora Miejskiego 

Zarządu Ulic i Mostów, Pana Artura Kruczka, ale również Komendy Miejskiej Policji w Tychach. W 

związku z istniejącym stanem  zagrożenia bezpieczeństwa, zdrowia i życia mieszkańców  ul. Tulipanów 

potwierdzone informację uzyskaną przez dyrektora miejskiego Zarządu Ulic i Mostów w Komendzie 

Miejskiej Policji w Tychach  w ostatnim okresie na ulicy Tulipanów doszło do 11 zdarzeń. Jest to 

informacja bardzo niepokojąca, dlatego uważam o wyniesienie tych skrzyżowań. W interpelacji, którą 

składałem chodziło również o wymianę przykręcanych progów zwalniających. Te progi zwalniające były 

kilkakrotnie demontowane. W związku z tym gmina ponosiła w każdym roku, czy kilka razy nawet w 
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roku koszty związane z nowym przykręcaniem progów zwalniających. Pojazdy samochodowe, które 

kursują, przejeżdżając ulicą Tulipanów, przekraczając kilkakrotnie dozwoloną prędkość 30 km/h 

stwarzały ogromne zagrożenie, natomiast kierowcy pojazdów się popisywali wykręcając te progi 

zwalniające. W rejonie skrzyżowania ulicy Tulipanów ulicą Bzów są trzy nieruchomości, które znajdują 

się w odległości 20 metrów od tego skrzyżowania. Pojazdy samochodowe tych mieszkańców wjeżdżają 

na ulicę Tulipanów,  cofając się tyłem. A w tym czasie ulicą Tulipanów poruszają się samochody z 

ogromną prędkością. Wniosek mój jest bardzo zasadny i proszę tych którzy będą go realizować o 

poważne podejście do tej sprawy. Oby te zdarzenia, które miały miejsce, a ich było 11, nie przekształciły 

się w wypadki, bo jeżeli będą to wypadki, to osoby odpowiedzialne za bezpieczeństwo ruchu drogowego 

będą ponosić ogromne konsekwencje. To jest moje ostrzeżenie. Dlatego temat już był poruszany. 

Państwo Radni popierali mnie,  jak również ten wniosek został poparty przez 9 Radnych w tej Komisji, 

których podpisy znajdują się na wniosku. I teraz wielkie nieporozumienie. Ulica Tulipanów. 

Przedstawiam Państwu zdjęcia. Ulica Tulipanów, wjazdy do pól uprawnych. A Pan Dariusz się śmieje, 

bo to on uprawia te pola i był przeciwny wykonywaniu tych wyniesień. Tu mamy wyniesienie 

skrzyżowania do pól uprawnych, czyli do pól uprawnych wyniesiono skrzyżowania, natomiast nie 

wyniesiono, skrzyżowań do istniejących dróg. Sytuacja nie wymaga komentarza. Jeżeli ktoś z Państwa 

chce zabrać głos w tej sprawie, to bardzo proszę.  Nawet Pan Dariusz Wencepel z rodziną sprzeciwiał 

się wtenczas wykonywaniu tych wyniesień skrzyżowań do pól uprawnych. Ale zostało to przez 

wykonawców i decydentów zlecone. Dlatego temat poruszam i proszę poważnie podejść do tego. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Pan Prezydent Igor Śmietański. 

 

Zastępca Prezydenta ds. Gospodarki Przestrzennej Igor Śmietański 

Ja przepraszam, ale muszę zabrać głos, ponieważ też mieszkam na Poziomkowej, gdzie mam trzy kroki 

i nikt nie wykręca tych progów, a w tym jednym miejscu ktoś wykręca. Podejrzewam, że to mieszkańcy 

ulicy Tulipanów wykręcają te progi. No przecież nikt, kto jedzie ulicą Tulipanów, nie zatrzymuje się po 

to, żeby wykręcić ten próg, więc myślę, że to jest jakiś wewnętrzny spór na tej ulicy i te progi są po 

prostu wykręcane przez mieszkańców drogi, no bo widocznie jest jakiś spór wewnętrzny tutaj w 

obszarze tej jednej drogi, bo nie słyszałem, żeby gdzie indziej, oczywiście one się niszczą te progi, one 

są czasami zdewastowane,  ale nie słyszałem, żeby gdzieś ktoś wykręcał, a więc mam taką wątpliwość, 

czy rzeczywiście one są zasadne, ale to nie jestem inżynierem ruchu. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Trzeba wylać betonowe.  

 

Radny Józef Twardzik 

Ale czy Pan wie jak w tej chwili jest sytuacja? Są wykonane progi z kostki brukowej i sprawa została 

zamknięta. Sprawa została zamknięta. 

 

Radna Aleksandra Wysocka-Siembiga 

Tylko nie wszędzie.  Niektóre są nie z kostki brukowej. 

 

Radny Sławomir Sobociński 

Ale na Tulipanów nie ma innych.  

 

Radny Józef Twardzik 

Na Tulipanów nie ma.  

 

Radny Sławomir Sobociński 

A wyniesienie, o który mówi Pan Radny Twardzik trzeba wziąć pod uwagę, że było wykonywane w 

ramach łącznika Tulipanów z ulicą bodajże Dołową i dlatego było zaprojektowane to wyniesienie, a ulica 

Tulipanów wtedy nie była wykonywana,  tylko to był łącznik i stąd jest to, że to wyniesienie tam jest,  bo 

tak było zaprojektowane. 
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Radny Józef Twardzik 

Ale w tej chwili panie Radny (niewyraźne). 

 

Radny Sławomir Sobociński 

Ja wiem, ale miesza Pan trochę pojęcia, bo wprowadza Pan Radnych w błąd. Bo Wprowadza Pan 

jednak Radnych w błąd, bo to był łącznik zaprojektowany i wykonywany w ramach pewnej inwestycji. A 

to, że nie ma wyniesienia o tym, co Pan mówi na ulicy Bzów to już jest inny temat. To jest jakby 

dodatkowa byłaby inwestycja na tej drodze. Ja tylko o tym mówię. Ja nie mówię, że nie jest potrzebne, 

tylko żeby nie wprowadzać w błąd. 

 

Radny Józef Twardzik 

Ja nie wprowadzam w błąd. To wobec tego proszę się ustosunkować do tego, dlaczego zostały 

wyniesione skrzyżowania do pól uprawnych. 

 

Radny Sławomir Sobociński 

Ktoś zaprojektował tak drogę, bo to był nowy łącznik  (niewyraźne) Mamy pana Dyrektora tutaj. 

 

 (niewyraźne) 

  

Radny Józef Twardzik 

Proszę się ustosunkować (niewyraźnie) 

 

(niewyraźnie) 

 

Radny Józef Twardzik 

(niewyraźnie) do pól uprawnych. Pomimo sprzeciwu, pomimo sprzeciwu rodziny Pana Dariusza 

Wencepla, bo było to niezasadne,  nie było to zasadne,  w dalszym ciągu te wyniesienia są.  

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Nim Panie Dyrektorze, oddam Panu głos, jeszcze tu Pan Radny Dariusz Wencepel może od razu. 

Proszę. 

 

Radny Dariusz Wencepel 

Panie Józefie, ja popieram te wyniesienia koło Pana, bo naprawdę jest tam ruch i te wyniesione 

skrzyżowanie wcale nie hamuje, bo tam przyspieszają na nim jeszcze. Jest niezbyt wysokie, a przy 

Dołowej się zapadło te wyniesione skrzyżowanie, tak że wnioskuję do Pana dyrektora  o naprawę. Tam 

są też przystanki dwa zrobione i od 10 lat są nieużywane,  tak że nie wiem, co projektant miał na myśli,  

bo tam nie ma komunikacji. Są dwa przystanki przy łączniku, które są nieużywane w ogóle. W środku 

pól są przystanki, tam nikt nie wsiada, nie wysiada i wydano publiczne pieniądze i de facto nie wiadomo 

po co, bo nikt komunikacji  tam jeszcze MZK ani ZDM nie położył. Za tamte pieniądze można było zrobić 

koło Pana Józefa te wyniesione skrzyżowanie wtedy, tak że popieram Pana Radnego Twardzika z 

wyniesieniem ulicy Bzów  i Piaskowej. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Ja jeszcze oddam głos dyrektorowi na koniec dyskusji. 

 

Radny Dariusz Wencepel 

Jeszcze ja ad vocem panie Przewodniczący. Aktualnie jest realizowana inwestycja "Przebudowa ulicy 

Piaskowej" i w ramach tej inwestycji przebudowy ulicy Piaskowej, która dobiega (niewyraźne) 

wskazanym jest właśnie wyniesienie.  

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Jeszcze Pan dyrektor, proszę.  
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Dyrektor Miejskiego Zarządu Ulic i Mostów Arkadiusz Bąk 

Miejski Zarząd Ulic i Mostów (niewyraźne) się do wniosku, który wpłynie. Jeżeli chodzi o ulicę Bzów,  jak 

najbardziej przeanalizujemy. Proszę pamiętać tylko, że tam też trzeba wtedy zrobić odwodnienia, więc 

na pewno to jest inwestycja tegoroczna. To trzeba też przemyśleć razem z odwodnieniem.  

 

Radny Józef Twardzik 

Dlatego zgłaszałem sprawę, jeżeli może być w 2024 w budżecie miasta. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

W związku z tym, proszę, Pan Radny jeszcze Marek Gołosz. 

 

Radny Marek Gołosz 

Jeszcze zapytam w kwestii właśnie bezpieczeństwa na drogach, bo tutaj Pan Józef mówi o wyniesieniu, 

skrzyżowaniu albo drogach, ale mamy też takie rozwiązania w mieście jak szykany, które w mojej ocenie 

i mieszkańców nie sprawdzają się. Kierowcy po prostu mijają jak tyczki  te szykany. Nie poprawia to w 

żadnym według mnie, stopniu bezpieczeństwa. Wydajemy pieniędzy na to i czy jest jakaś propozycja, 

jakieś inne rozwiązanie?  

 

Dyrektor Miejskiego Zarządu Ulic i Mostów Arkadiusz Bąk 

To jest jeden z elementów. (niewyraźnie) Stosujemy je zamiennie. Odbywają się Komisje 

Bezpieczeństwa, tak że projektują to inżynierowie ruchu. Tak samo przez progi, jeżeli ktoś jest 

nieodpowiedzialny, potrafi przejechać 60,  czy 70 na godzinę i zniszczyć sobie samochód. Nie mamy 

wpływu na to. Dążymy do tego, żeby te sytuacje eliminować, ale nie rozłożymy wszystkiego. Jest 

jeszcze kultura jazdy i bezpieczeństwo jazdy.  

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Widać, kto ma samochód właśnie służbowy.  

 

Radny Marek Gołosz 

Ale to jak ktoś zniszczy  samochód raz i bez sensu przejedzie z jakąś prędkością,  to następnym razem 

już pomyśli, a szykany nie powodują nic  po prostu, że coś się stanie z samochodem. Jedynie stwarza 

to  (niewyraźnie) 

 

Dyrektor Miejskiego Zarządu Ulic i Mostów Arkadiusz Bąk 

(niewyraźne) ma Pan prawo do (niewyraźnie) ale całą literatura, wiedza inżynieryjna jednak wskazuje, 

że to spowolnienie ruchu. 

 

Radny Marek Gołosz 

Mam pytanie jeszcze. 

 

Radny Sławomir Sobociński 

Panie Radny, a ile razy są szykany uszkadzane, bo nawet na Mąkołowcu jest kilka. 

 

Radny Marek Gołosz 

Ta, zgadza się.  

 

Radny Sławomir Sobociński 

Jednak dają efekt, nie?  

 

Radny Marek Gołosz 

Są uszkadzane, bo rozpędzają się do takiej prędkości.  

 

Radny Sławomir Sobociński 

(niewyraźne) ludzi jeżdżących Na wszystko nie idzie (niewyraźne). 
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Radny Marek Gołosz 

Dlatego chciałbym rozwiązania najlepszego. Mam pytanie, jeżeli mogę jeszcze w tym temacie. Czy w 

polskim prawie, jeżeli chodzi o bezpieczeństwo, jest coś takiego, w miejscach, gdzie nie da się zrobić 

ścieżki rowerowej, tak, jest droga, na przykład i jest tylko miejsce na chodnik, a nie ma ścieżki 

rowerowej. Jest duże natężenie właśnie tutaj rowerowe. Czy jest coś takiego możliwe, bo wiem, że takie 

rozwiązania są w Europie Zachodniej, że na przykład przekształca się tą daną drogę na rowerową, a 

samochody są gościem na tej drodze. Czy jest coś takiego u nas?  Właśnie w Holandii jest coś takiego. 

 

Dyrektor Miejskiego Zarządu Ulic i Mostów Arkadiusz Bąk 

Są różne rozwiązania. Wprowadzamy na ulicy Harcerskiej,  mamy kontrapasy, też wprowadzamy. To 

jest potem kwestia tylko egzekucji na mieście tych rozwiązań rowerowych, które Pan tutaj wskazuje. 

Jest strefa mieszkaniowa, ograniczenie do 20,  gdzie są różne elementy stosowania przepisów prawa. 

 

Radny Marek Gołosz 

Mieszkaniowa tak, ale strefa zamieszkania, tak. No tak, no nie zawsze to można zastosować, ponieważ 

są jakieś prowadzone działalności, gdzie to jest przeszkodą. 

 

Radny Sławomir Sobociński 

Ale jest komunikacja miejska, jeździć tam nie można (niewyraźnie) 

 

Radny Marek Gołosz 

Ale w miejscu, gdzie nie jeździ komunikacja miejska, czy możemy przeznaczyć daną drogę, powiem 

konkretnie, kierunek dworca na Żwakowie. W weekendy, w tygodniu po południu jest bardzo duże 

natężenie rowerowe, jest  (niewyraźne) po jednej stronie są tylko wąskie chodniki. Szykany, które też 

są oczywiście, które się nie sprawdzają i niestety dla rowerzystów jest to zagrożenie. Czy takie odcinki 

są możliwe, żeby przeznaczyć na drogę rowerową, a zaznaczyć, że, a zaznaczyć że poruszający się 

samochodem jest tylko gościem. Musi przede wszystkim zwracać uwagę na tego rowerzystę. 

 

Dyrektor Miejskiego Zarządu Ulic i Mostów Arkadiusz Bąk 

W wymienionym obszarze mamy (niewyraźne). To samo w sobie wskazuje, że jakby poziom 

bezpieczeństwa powinien tam być przestrzegany. Wprowadzamy ograniczenia do 30 kilometrów, 

wprowadzamy inne elementy, tak że jeżeli Państwo obserwują wzmożone przekraczanie przepisów, 

mamy też służby miejskie, które należy poinformować, że przeprowadzamy kontrolę, jeżeli Państwo 

stwierdzają takie… 

 

Radny Marek Gołosz 

Znaczy, konkretny przypadek, przykład tego rozwiązania. Czy jest możliwe,proszę mi odpowiedzieć 

tylko. 

 

Dyrektor Miejskiego Zarządu Ulic i Mostów Arkadiusz Bąk 

Każda droga wymaga analizy. Jeśli Pan ma jakieś zapytania, zapraszam do Miejskiego Zarządu Ulic i 

Mostów,na spotkanie z inżynierami ruchu  i możemy usiąść i Panu opowiedzą na spokojnie. Myślę, że 

posiedzenie Komisji Finansów nie jest (niewyraźne) na dyskutowanie szczegółowych rozwiązań 

bezpieczeństwa. (niewyraźne) Pan ma prawo jako radny, tylko wydaje mi się, że jakby nie jesteśmy… 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Mamy od tego jeszcze Komisję Bezpieczeństwa. 

 

Radny Marek Gołosz 

Panie Dyrektorze, sekundkę, krótka odpowiedź. Czy to jest możliwe w polskim prawie jeżeli chodzi o 

bezpieczeństwo zastosowanie tego rozwiązania. (niewyraźnie) nie konkretnie z tą sytuacją tylko ogólnie 

w całym kraju. Czy jest możliwość takie rozwiązania, jak na przykład w Holandii są stosowane?  
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Radna Karolina Chemicz-Pałys 

Przepraszam bardzo, ja mam wrażenie, że my jesteśmy w jakimś konkursie "1000 pytań do...". Dostał 

Pan odpowiedź od Pana Dyrektora. Zaprosił Pana do MZUiM-u. Omówicie tę sprawę konkretną u pana 

dyrektora? 

 

(niewyraźnie) 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Jest jeszcze komisja bezpieczeństwa. 

 

Radny Sławomir Sobociński 

To jest Komisja Finansów Publicznych. 

 

Radny Marek Gołosz 

Czy mogę prosić o odpowiedź?  

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

A to może za chwilę, po Komisji, bo teraz skończmy może tutaj procedować wniosek od Pana Radnego 

Twardzika. 

 

(niewyraźnie) 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Tak, wniosek jest podpisany przez 10 radnych i bardzo w takim razie proszę o przegłosowanie. Czy ktoś 

z Państwa Radnych jest przeciw? Czy ktoś się wstrzymuje od głosu? Jednogłośnie za. Dziękuję. Czy 

są jeszcze jakieś wnioski?  

 

Radny Marek Gołosz 

Ja mam wniosek jeszcze. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Proszę, Pan Radny Marek Gołosz. 

 

Radny Marek Gołosz 

Wnioskuję do Prezydenta Miasta Tychy o zabezpieczenie środków finansowych o zwiększenie budżetu 

Rad Osiedli na rok 2024 o 100%. Dziękuję. 

 

Radny Józef Twardzik 

Jest uchwała. 

 

Radny Dariusz Wencepel 

Można zmienić, to jest projekt na razie. 

 

Radny Marek Gołosz 

Proszę poddać pod głosowanie panie Przewodniczący. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Dobrze. Proszę przegłosować. W takim razie kto jest przeciw? Ja jestem przeciw. 

 

Radny Dariusz Wencepel 

Pan Przewodniczący jest przeciw? 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Tak, jestem przeciwko temu, bo mamy to ustalone (niewyraźnie). Czy ktoś jest, czy ktoś się wstrzymuje 

od głosu? Kto jest za? 
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(niewyraźnie) 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

6 głosów przeciw, 1 wstrzymujący się. Jeszcze raz proszę tych, którzy są za. 6. 

 

Radny Marek Gołosz 

7, 7. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

7? 

 

Radny Marek Gołosz 

7, Panie Przewodniczący. Proszę dobrze policzyć.  

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Dobrze, jeszcze raz. Raz, dwa, trzy, cztery, pięć, sześć, siedem. Siedem. Czyli mamy Brakuje jednej 

osoby. Jak to jest,  bo nam brakuje jednego głosu. Nie no, jeszcze raz. Kto jest za? Wysoko ręka. Raz, 

dwa, trzy, cztery, pięć, sześć, siedem. Siedem. Tak, dobrze mówię? 

 

Radny Marek Gołosz 

Gołosz, pani Skapczyk, pan Darek, pani Ola. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Kto się wstrzymuje? 

 

Radny Józef Twardzik 

Ja się wstrzymałem. 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

2 osoby. Pan Józef Twardzik. Czyli mamy 7 głosów za,  2 wstrzymujące się i 6 głosów przeciw. Czy 

jeszcze są jakieś wnioski?  

 

Radny Marek Gołosz 

Może Pan powtórzyć wynik jeszcze raz?   

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

7 głosów za, 2 wstrzymujące się i 6 przeciw.  

 

Radny Marek Gołosz 

A drugi wstrzymujący to kto, mogę zapytać? 

 

Przewodniczący komisji Michał Kasperczyk 

Pan Józef Twardzik był i pan Sławomir Wróbel. Tak że dziękuję i zamykam dzisiejsze posiedzenie 

Komisji Finansów. Do zobaczenia na sesji. 
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